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 گروکشی پول های 

مترو و اتوبوس
ایسنا: معاون حمــل و نقــل و ترافیک 
شهرداری تهران از گروکشی وزارت رفاه با 
پول های اوراق مشارکت مترو و اتوبوس انتقاد 
کرد. مناف هاشمی با بیان اینکه حدود ۴۰۰ 
میلیارد تومان از پول اوراق در گروی بانک رفاه 
مانده است، ادامه داد: البته ما مشکلاتمان را با 
بانک رفاه حل کردیم و حالا تامین اجتماعی 
و وزارت رفاه عامل پرداخت این پول هستند 
اما این پول را گروکشی نگه داشتند. این پول 
برای توسعه حمل و نقل عمومی حیاتی است 
و می توان با این  پول ناوگان جدید خریداری 
کرده و قرارداد خرید اتوبوس ها را نهایی کنیم 
که متاسفانه این پول گروی وزارت رفاه و 

تامین اجتماعی مانده است .

ساعت اجرای طرح ترافیک 
 آرمان ملی: مدیرواحد ساماندهی طرح ها 
و محدوده های ترافیکی شهرداری تهران از 
اجرای دوباره طرح ترافیک از فردا همزمان 
با پایان تعطیلات ۶ روزه خبر داد. عمار 
سعیدیان فر افزود: از امروز )دوشنبه ۴ مرداد( 
طرح ترافیک و طرح کاهش آلودگی هوا در 
تهران از ساعت ۸:۳۰ تا ۱۶ اجرا می شود. 
همچنین رانندگان از ساعت ۱۳ به بعد یک 
خروج رایگان خواهند داشت و ساکنان 
محدوده طرح ترافیک و طرح کاهش آلودگی 
هوا نیز از ساعت  ۱۳ به بعد یک ورود رایگان به 

محدوده طرح خواهند داشت.

آغاز واکسیناسیون رانندگان 
اتوبوس 

آرمان ملی: معاون حمل و نقل شهرداری 
تهران از آغاز واکسیناسیون رانندگان حمل 
و نقل عمومی از فردا خبر داد. سیدمناف 
هاشمی افزود: از امروز )دوشنبه( واکسیناسیون 
رانندگان تاکسی در بوستان ولایت آغاز و از روز 
سه شنبه نیز واکسیناسیون رانندگان حمل 
و نقل عمومی در مرکز رفاهی تاکسیران در 
منطقه ۱۵، پایانه اتوبوسرانی منطقه ۵ درجنت 
آباد و ایستگاه متروی شهرری انجام خواهد شد.

امن ترین شهر در برابر زلزله 
ایرنا: مدیرگروه کارشناسی ارشد زمین 
شناسی دانشگاه آزاد اسلامی گفت: در حال 
پای  در  ایران  شهرهای  ۸۳درصد  حاضر 
گسل های لرزه زا ساخته شده اند و در معرض 
خطر زلزله هستند. محسن پورکرمانی افزود: در 
حال حاضر امن ترین جای کشور به لحاظ  مرکز 
استان، اصفهان است. در تهران نیز بر اساس 
مطالعات جدیدی که انجام شده، احتمال وقوع 
زمین لرزه هفت ریشتری که قبلا توسط برخی از 
کارشناسان این حوزه گفته شده بود، بعید است.

خرید سربازی تکرار می شود؟
 ایسنا: درپی انتشار خبری به نقل از یکی از 
مدیران ارشد تامین اجتماعی در مورد خرید 
خدمت سربازی، رئیس اداره سرمایه انسانی 
سرباز ستادکل نیروهای مسلح با تاکید بر اینکه 
مرجع انتشار اخبار حوزه سربازی سازمان وظیفه 
عمومی ناجا و ستادکل نیروهای مسلح است، 
اعلام کرد: هیچ طرحی برای خرید سربازی یا 
حتی جریمه ریالی مشمولان غایب در دستور 
کار نیست. امیر غلامرضا رحیمی پور افزود: 
طبق قانونی که از مدت ها قبل هم وجود دارد، 
طول مدت خدمت سربازی به عنوان سابقه بیمه 
و جزو سنوات بیمه بازنشستگی افراد محسوب 
می شود و از این رو افراد متقاضی باید با پرداخت 
کسورات و حق بیمه این دوسال به شرکت بیمه 
که به قیمت روز انجام می شود، این دو سال را 

جزو سابقه خود لحاظ کنند.

اخراج ۱۴۰ استاد دانشگاه 
فارس: عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس گفت: نباید اکنون در یک تصمیم گیری 
عجولانه دست به اخراج ۱۴۰ عضو هیات علمی 
دانشگاه پیام نور و یا تبدیل وضعیت آنان زد. 
محمدمهدی زاهدی اظهار کرد: دانشگاه پیام 
نور ادعا دارد که تعدادی از اعضای هیات علمی 
پیمانی خود را که حدود ۱۴۰ نفر بوده و فاقد 
شرایط تبدیل وضعیت برای رسمی، آزمایشی 
و... هستند را اخراج و یا وضعیت آنان را تبدیل 
به کارمند کند. با توجه به اینکه تغییر دولت 
جدید ظرف ۱۰ روز آینده انجام می شود و 
دولت جدید هم حداکثر تا یک ماه دیگر مستقر 
می شود، از وزیر علوم می خواهم که این موضوع 
را به تعویق بیندازد تا وزیر بعدی در این خصوص 

تصمیم گیری کند.

سفر به عتبات در عید غدیر؟
برنا: معاون عتبات سازمان حج و زیارت درباره 
امکان سفر به عتبات به مناسبت فرارسیدن عید 
غدیر و اقدامات انجام شده تاکید کرد: امکان 
ایجاد سفر برای عید غدیرخم و در شرایط حاضر 
وجود ندارد. حجت الاسلام صحبت ا... رحمانی 
افزود: سفارت عراق در شرایط کنونی تعطیل 
و امکان رایزنی  برای سفر به این کشور وجود 
ندارد. وی در زمینه تمهیدات برای برگزاری سفر 
به عتبات طی ماه های محرم و صفر اظهار کرد: 
امیدواریم بعد از تعطیلات بتوان اقدامات مناسب 

در این باره انجام داد.

کوتـــــاه

زمانی که سد گتوند را می خواستند احداث کنند هرچه درباره 
گنبد نمکی هشدار دادیم، گفتند به آن نمی رسیم! در حالی که 
دریاچه سد گتوند وقتی شروع کرد به آبگیری، آنقدر وسیع شد که 
به گنبد نمکی رسید؛ گنبدی از نمک را تصور کنید که زیر زمین 
است، آب که می خورد حجم پیدا می کند و خاک را می شکافد و آب 
جذب می کند. پس از آن برای جلوگیری از ورود نمک در بزرگترین 
عملیات انتقال خاک رس، روی این گنبد نمکی را با رس پوشاندند 
تا به خیال خودشان شوری را متوقف کند ولی این خاک به عمق پنج 
متر ترک خورد و تمام نمک وارد آب شد. وزارت نفت برای حفاری 
چاه های آزمایشی قسمت هایی از تالاب هورالعظیم را خشک کرده 
و به پنج حوضه تبدیل کرده است تا از نفت هورالعظیم استفاده کند 
در حالی که در گذشته از آب آن استفاده می شد؛ زمانی با قایق در 
هورالعظیم می رفتیم سراسر تالاب گیاه بود و آب، پرنده، گاومیش 
و ماهی و کشور عراق در این تالاب برج هایی را برای راهنمایی 
کسانی که ممکن بود راه گم کنند، ساخته بود و از بالای این برج ها 
به ما می گفتند کدام منطقه مربوط به ایران است و کدام قسمت در 
عراق. ایرانی ها برای نفت، آب را قربانی کردند، هورالعظیم را به پنج 
حوضه تقسیم و از سد کرخه برای شالیکاری در ۷۰ هزار هکتار در 
دشت عباس استفاده کردند و آنچه از آب شالیکاری اضافه می ماند 
طرف شط العرب روانه می کردند و نمی گذاشتند آبی به هورالعظیم 
برگردد، در نتیجه هورالعظیم در ایران خشکید. در زمان جنگ ایران 
و عراق نیز صدام حسین قسمتی از این تالاب را در عراق خشک 
کرد زیرا ایرانی ها عملیات ایذایی انجام می دادند. کشت و صنعت 
نیشکر در هر هکتار ۳۵ هزار متر مکعب آب مصرف می کند، از یک سو 
ساخت سدهای متعدد برای تولید انرژی برقابی، رژیم هیدرولوژیکی 
آب دشت های خوزستان را پس از هزاران سال برهم زده و از سوی 
دیگر طرح های انتقال آبی که حدود ۷.۸ میلیارد مترمکعب توسط 
سدهای بالادست خوزستان از زهره، دز، کارون و کرخه قرار است 
منتقل کند که همین چهار تا سد می توانست آب ۸۰ میلیون ایرانی را 
تأمین کند اما آن را نیز از خوزستان منحرف می کنند. ریشه این کارها 
قومیتی و ملیتی است و خوزستانی ها از این امر دلخورند که غیرایرانی 
به حساب بیایند. راه حل مشکلات آبی خوزستان سرمایه گذاری و 
احداث زیرساخت ها است. آب نیز مانند همه بخش ها نیاز به سرمایه 
گذاری دارد و وقتی سدسازی شد باید در کنار آن شبکه های آبیاری و 
خطوط آب کشیده شود و با لوله کشی آب را به خانه ها و مزارع مردم 
ببرند، باید زیرساخت ها را بسازیم و اگر از هم اکنون شروع کنیم 
دستکم تا پنج سال آینده می توان مشکل شرب خوزستان را حل 
کرد. چالش های بحران آب رفته رفته گریبان همه استان های کشور 
را خواهد گرفت، امروز این چالش در زاینده رود و هورالعظیم غوغا 
به پا کرده و فردا در جای دیگری سر باز می کند، از این رو بهتر است 
مسئولان با برنامه ریزی و تدبیر درست نسبت به رفع چالش های 
ناشی از کمبود آب اقدام کنند تا بتوان به طرح ها و سیاستگذاری های 

درست این چالش را نیز پشت سر گذاشت.

آب را قربانی نفت کردند

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
گرانی سیمان

در این گرانی هایــی که  به وجــود آمــده است 
و تورم  دو رقمی که به سه رقمی نزدیک می شود 
گرانی سیمان نور علی نور است؟! هستند کسانی 
که در شهرستان به سختی یک کیسه سیمان پیدا 
می کنند و آن هم با قیمت بالا کیسه ای هشتاد تا صد 
هزار تومان باید خریداری کنند. جا دارد مسئولان 

دست دلالان را از این موضوع خارجی کنند.
یک شهروند از تهران

واکسیناسیون خودرویی
گرچــه در روزهای اخیر سرعت واکسیناسیون 
کرونــا در کشور افزایش یافته است اما در مراکز 
واکسیناسیون کرونا در پایتخت، از شلوغی مراکز 
خودرویی نمی شود غافل بود. وقتی سالمندان در 
گرمای شدید باید ۸ ساعت در ترافیک خودرویی 
واکسن بمانند مسئولان فکری اساسی برای این 

موضوع کنند.
محمدی از تهران

مردم خوزستان
چرا بعد از گذشت روزهای سخت هیچ مسئولی به 
فکــر مردم خوزستان نیست واقعا مردم چه گناهی 
دارند که باید در این شرایط کرونایی و مرگ و میر 
و مریضی این سختی های بی آبی را هم به دوش 
بکشند. امیدوارم دولت جدید فکری اساسی برای 

این مردم کند.
اسدی از تهران 

گرانی نان
گرانی نان برای اقشار ضعیف جامعه واقعا سخت 
است. برخی از مردم هستند در جامعه که شکم خود 
و خانواده خود را فقط با نان سیر می کنند ولی در 
حال حاضر با گرانی نان چگونه باید عمل کنند، چرا 
که روز به روز سفره های مردم کوچک و کوچک تر 
می شود. از مسئولان تقاضا داریم فکری برای اقشار 
ضعیف جامعه بکنند تا وضع آنها در این شرایط 

پیچیده و دشوار اقتصادی  بدتراز این نشود.
یک شهروند از مرتضی گرد

 اسماعیل کهرم 
 فعال محیط زیست

آرمان ملی- رها معیری: موضوع پول های 
نجومی برای درمان کرونا در بیمارستان ها، 
یکی از موضوعــات پرچالشـی بوده که 
در 17 ماه گذشته همواره از سوی مسئولان 
وزارت بهداشت و ستاد ملی مقابلــه با کرونا 
تکذیب می شده، اما در ظاهر امر مـردم برای 
سیاست های غلط در مهــار کرونا و واردات 
قطره چکانی واکسن، به زندگی شان چوب 
حراج می زنند. این موضوع زمانی پررنگ تر 
می شود که بیمارســتان ها برای پذیرش 
بیمار جدید تخت خالی ندارند و برخی از 
بیمارستان ها برای بستری بیماران مبتلا 
به کرونا، طلب چند صد میلیون تومان پول 

می کنند.

»آرمان ملی« از قیمت های نجومی درمان کرونا و در پیک پنجم گزارش می کند:  

قيمت های غيربهداشتی تخت های بيمارستانی 
    هر تخت خالي با دستگاه اکسیژن ساز به ٦00 میلیون رسید؛ در چنین شرایطي حرف هاي وزیر درباره شانه خالي کردن 

از واردات و تامین واکسن بسیار غیر بهداشتي تر و نمک بر زخم بیماران بود 
   وزیر بهداشت: کدام کشور وزارت بهداشت مسئولیت واردات واکسن دارد؟                مردم: تا چه زمانی باید چوب وعده های مسئولان را بخوریم ؟!

  در شرایطی که از هفته ها پیش مسئولان گفتند 
که بیمارستان های تهران تخت خالی ندارند و در 
آمار وزارت بهداشت و درمان روزانه حدود سه هزار 
نفر در بیمارستان ها بستری می شوند، تعدادی 
از مخاطبان روزنامه با دفتر »آرمان ملی« تماس 
گرفتند وگفتند که برخی از بیمارستان ها برای 
پذیرش بیماران شان و خالی کردن یک تخت، طلب 
مبالغ چند صد میلیونی کرده  اند. یکی از این افراد 
می گوید: »بیمارستان های دولتی اصلا تخت خالی 
ندارند و حال پدرمان خراب است، پس از اینکه برای 
بستری او به همه بیمارستان ها سر زدیم، به ما گفتند 
که تخت خالی نداریم و باید پدرتان را به خانه ببرید. 
همان لحظه ای که از بیمارستان  خارج شدیم، فردی 
آمد و گفت که من می توانم یک تخت را برای بیمارتان 
خالی کنم، اما باید صد میلیون تومان پول بدهید.« 
او در ادامه افزود: »ما قبول نکردیم و درخانه یک اتاق 
برای پدرمان آماده کردیم، به دستور پزشک باید 
یک دستگاه اکسیژن برای او خریداری می کردیم، 
اما در بازار جمهوری یک عدد دستگاه اکسیژن نیز 
پیدا نمی شود و اگر کسی دارد آن را اجاره می دهد، 
الان دستگاه اکسیژن ساز ۵ لیتری حدود ۶ میلیون 
تومان برای یک ماه است، که حتی ۱۵ روز نیز کار 
نمی کند.« در سایت دیوار نیز دستگاه اکسیژن برای 
خرده فروشان از ۸ تا ۱۳.۵ میلیون تومان است. در 
این میان یکی از روزنامه نگاران با سابقه کشور نیز 
گفت:» یکی از نزدیکان ما برای بار دوم کرونا گرفته 
و ریه اش درگیر شده! در تهران تخت خالی پیدا 
نمی شود! یکی دوتا از بیمارستان های خصوصی 
برای بستری ۶۰۰ میلیون تومان قیمت دادند و 
نمی دانیم که باید چه کار کنیم.« این موضوع را ایرج 
حریرچی، معاون وزارت بهداشت نیز تایید می کند و 
می گوید: »که بیمارستان ها غیر دولتی، این مبالغ را 
درخواست می کنند و اگر شکایتی صورت بگیرد، ما 
رسیدگی می کنیم.« اما شاید این رسیدگی مسئولان 
وزارت بهداشت، همان گفته های وزیر بهداشت باشد 
که بارها اعلام کرده که »نگذاشتیم یک نفر پشت 

درهای بیمارستان سرگردان باشد. تا چه زمانی باید 
چوب وعده های مسئولان را بدهیم و به جان و مالمان 
چوب حراج بزنیم؟!« این شرایط در تهران است و  
حالا با این صحبت ها بیشتر پی خواهیم برد که مردم 
محروم سیستان و بلوچستان، چرا به بیمارستان ها 

مراجعه نمی کردند. 
  خسارت مردم را چه کسی می دهد

در این بین مردم می گویند در روزهایی که جهان 
خود را در برابر کرونا با واکسیناسیون ایمن می کند، 
هزینه های نجومی درمان کرونا بر عهده چه کسانی 
است. ایران طی چند هفته گذشته با موج شدید کرونا 
روبه رو شده و در این میان وضعیت تهران با جمعیت 
بیش از ۱۳ میلیون نفر از قرمز نیز عبور کرده است. 
نادر توکلی در این باره اعلام کرده: »در حال حاضر 
وضعیت بستری ها در تهران بسیار بالاست و حدود 
۸۷۰۰ بستری داریم و روزانه حدود ۲۰۰۰ بستری 
جدید داریم و همچنین حدود ۲۰ هزار مورد مراجعه 
به بیمارستان ها وجود دارد.« وی با بیان اینکه اوضاع 
بیماری در تهران خراب است، افزود: در حال حاضر 
به طور میانگین ۶۰ درصد ظرفیت بیمارستان های 
تهران در اختیار کرونا قرار دارد. وزارت بهداشت نیز 
در آمار رسمی خود به این موضوع اشاره دارد که از 
شنبه تا یکشنبه )سوم مرداد( ۲۷۱۴۶ بیمار جدید 
مبتلا به کرونا شناسایی شده است و ۲۶۸ نفر نیز جان 
خود را از دست دادند. همینطور ۴۸۶۳ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند و ۲۳۲ شهر 
کشور در وضعیت قرمز، ۱۱۷ شهر در وضعیت 
نارنجی، ۹۹ شهر در وضعیت زرد قرار دارند. بنا بر 
اعلام روابط عمومی این وزارتخانه، تاکنون ۷ میلیون 
و ۸۷۱ هزار و ۱۰۴ نفر دُز اول واکسن کرونا و دو 
میلیون و ۳۹۴ هزار و ۷۰۷ نفر نیز دُز دوم را تزریق 
کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور 
به ۱۰ میلیون و ۲۶۵ هزار و ۸۱۱ دُز رسید. روند 
واکسیناسیون در ایران به قدری کُند پیش می رود 
که ایرج حریرچی، معاون کل وزارت بهداشت اذعان 

کرده بود که »دولت ایران نتوانست به وعده های خود 
درباره واکسیناسیون کرونا عمل کند.« و در تکمیل 
این صحبت ها، روز گذشته وزیر بهداشت که بیشتر 
انتقاد از او و وزارتخانه متبوعش صورت می گیرد، 
اعلام کرد: » اصحاب رسانه بررسی کنند که در کدام 
کشور وزارت بهداشت مسئولیت واردات واکسن دارد؟ 
کار وزارت بهداشت مدیریت بیماری و تزریق واکسن 
است ولی ما به دلیل نیاز مبرم مردم و از آنجا که فشار 
نهایی به شکل بیماران بستری و عدم قطع زنجیره 
انتقال  بر دوش خودمان بود، اقدامات گسترده انجام 
دادیم و قراردادهای زیادی بستیم و تولید داخل را 
هم به شکل قابل توجه دنبال کردیم.« او همچنین 
از مردمی که در مراکز واکسیناسیون معطل شدند، 

عذرخواهی کرد.
 شکست محدودیت ها

اما در روزهایی که تهران و البرز با محدودیت ها 
و تعطیلی ادارات و بانک ها مواجه شده اند و از امروز 
)دوشنبه( این دو استان که در وضعیت فوق قرمز 
قرار دارند، به حالت عادی باز می گردند، علیرضا 
زالی، مدیر ستاد مقابله با کرونا استان تهران گفته 
است: » تعطیلی ناقص کرونایی هیچ فایده ای ندارد 
و همچنین تعطیلی کمتر از ۱۰ تا ۱۴ روز اثر بخشی 
لازم را نخواهد داشت. تهران یکی از بحرانی ترین 
شرایط کرونایی خود را در ماه های اخیر طی 
می کند.« وی با اشاره به نمونه های تعطیلی ناقص 
می گوید: »رستوران ها باز هستند، برخی از پاساژها 
باز هستند و بسیاری از مردم از شهر خارج شده اند و 
شهرستان ها رفته اند و سفرهای بین استانی به شدت 
جریان داشته، اگر قرار باشد قرنطینه صورت بگیرد 
باید به صورت کامل قرنطینه را اعمال کنیم و این 
کار نباید ناقص اجرا شود، چیزی شبیه همین که در 
تهران اجرا شد.« ایرج حریرچی، نیز گفته است که 
»تعطیلی هفته گذشته تهران هیچ فایده ای نداشته، 
اگر نگوییم اثر مضر داشته است. رعایت پروتکل های 
بهداشتی در تهران و البرز، قم، مازندران و گیلان به 

زیر ۴۰ درصد رسیده است.«

یـادداشــت

سد گتوند فاقد مجوز 
محیط زیست است! 

رئــیس ســابق سازمان محیط 
زیست در پی افــزایش انتقادها 
نسبت به ساخت سد گتوند که در 
روزنامه »آرمان ملی« انجام گرفت، 
گفت: هیچگاه سازمان حفاظت 
محیط زیست مجوز ساخت سد را 
صادر نکرد. معصومه ابتکار در کانال 
تلگرامی خود به بیان توضیحاتی 
درباره سد گتوند پرداخت: عملیات 
اجرائی سد گتوند در سال ۷۶ که 
دولت تازه شروع به کار کرد، آغاز 
شده بود. موضوع مطالعات ارزیابی 
در آن سال ها خیلی جدید بود. یک 
مطالعه ارزیابی زیست محیطی 
بسیار کلی برای گتوند انجام شده 
بود که اشاره مختصری به کوه های 
نمکی داشت. فرایندهای ارزیابی 
زیست محیطی و شرح خدمات 
گزارش ها بعدا کاملا بازنگری 
شد. سازمان محیط زیست در 
سال ۷۶ با بحران های متعددی 
در موجودیت خود مواجه و این 
طرح یکی از صدها طرحی بود که 
عملیات اجرائی آن آغاز شده بود. 
در واقع در سال ۷۶ مطالعات چنین 

چشم اندازی را نشان نمی داد.

 پیشنهاد حذف 
ماده 100

مدیــر کل دفتــر امــور شهری 
استانداری تهران از ارائه پیشنهاد 
حذف ماده ۱۰۰ توسط وزارت کشور 
به مجلس خبرداد. علیرضا طاهری 
نسب اظهار کرد: پیشنهادی از طرف 
وزارت کشور به مجلس شورای 
اسلامی ارائه شده که مجلس هم 
آن را به دولت ارسال می کند و ممکن 
است این پیشنهاد از طرف مجلس 
و یا هیات دولت تایید نشود. برای 
اینکه تخلفات را کاهش دهیم و 
شهر فروشی و تراکم فروشی را از 
بین ببریم تنها راه این است که ماده 
۱۰۰ حذف شود. شهرداری ها باید 
به دنبال ایجاد درآمد پایدار باشند 
بالاخره باید به فکر این موضوع باشند 
و زمانی خواهد رسید که شهری مثل 
تهران اشباع می شود و تراکم فروشی 
دیگر امکان پذیر نیست. مجلس هم 

در حال بررسی این موضوع است.

 
    گزارش »آرمان ملی« از دلایل اجتماعی مسابقه دو ورزشکار ایرانی با دو پرچم غیر همرنگ   

بغض مهاجرت در المپیک ترکید
آرمان ملی- منیره چگینی: دو دوست، 
دو هم تیمی سابق، جلوی چشمان میلیون ها 
نفر از سراسر جهان با هم مسابقه دادند، اما با دو 
پرچم متفاوت. یکی قهرمان سابق و دور از وطن 
و دیگری امیدی برای کسب مدال ایرانیان، اما 
این مسابقه برنده ای نداشت و این سیاست های 
غلط حفظ نخبگان  بود که بازنده این جدال تمام 
ایران شد. مسابقه تکواندوی کیمیا علیزاده که 
در تیم پناهجویان  و ناهید کیانی با پرچم ایران 
در المپیک توکیو روز گذشته برگزار شد که با 
پیروزی کیمیا علیزاده به پایان رسید، اما فارغ 
از نتیجه که در میدان مسابقه به دست آمد، 
اشک های کیمیا بعد از شکست هموطنش همه 
ما را به یاد روزهای تلخی انداخت که بسیاری از 
ایران مجبور به مهاجرت می شوند. بدون تردید 
این اولین مصاف ایرانیان در المپیک نبوده و 
آخرین نیز نخواهد بود، در روزهایی که سالانه 
هزاران نفر به دلیل هزار و یک مشکل و گره در 
زندگی مجبورند از ایران مهاجرت کنند، یکی 
خانواده »ایران نژاد« می شود که در آب های 
کانال مانش غرق می شوند و دیگری کیمیا 
علیزاده است که پس از کسب مدال برنز در 
المپیک ۲۰۱۶، به نماد »دختر ایرانی« تبدیل 
شد و حتی او را در برنامه های تلویزیونی ترک 
اعتیاد هم دعوت می کردند. با  این حال، قریب 
به دو سال بعد از آن اتفاق، علیزاده راهی کشور 
آلمان شد و درخواست پناهندگی داد. او با انتشار 
بیانیه ای بحث برانگیز در صفحه اینستاگرامش 
نوشت که دیگر قرار نیست به ایران برگردد و 
تلاش می کند از این به بعد با پرچم آلمان در 
رقابت های بین المللی شرکت کند و در المپیک 
با پرچم پناهجویان به مصاف دیگر کشورها 
رفت و تقدیر در اولین مسابقه او را در مقابل 
دوست سابقش و هموطنش قرار داد. کسی 
نمی داند چرا نامی از او در هنگام مسابقه و در 
زمان پخش از تلویزیون برده نشد و گزارشگر این 
مسابقه ورزشی که خراسانی بود، حتی یک بار 
هم از نام »کیمیا علیزاده« استفاده نکرد و برای 
خطاب کردن علیزاده از کلماتی مانند »حریفش، 

رقیبش، او، خودش و...« استفاده می کرد، که این 
موضوع بازتاب گسترده ای و مورد انتقاد کاربران 
شبکه های اجتماعی قرار گرفت. در این میان 
میلیون ها نفر در شبکه های اجتماعی به این 
مسابقه ورزشی واکنش نشان دادند و از علیزاده 
به عنوان یک ایرانی که همیشه در یادها می  ماند، 

نام بردند.  
 کشورهایی که بیشترین مهاجرت را دارند 

علیزاده تنها ایرانی غریب در المپیک ۲۰۲۰ 
توکیو نیست و پنج ورزشکار تیم ۲۹ نفری 
پناهندگان المپیک توکیو، ایرانی اند. کیمیا 
علیزاده، سعید فضل ا...، جواد محجوب، دینا 
پوریونس و هامون درفشی پور، ورزشکاران 
ایرانی، در تیم پناهندگان المپیک حضور 
دارند. دیگر اعضای تیم پناهندگان المپیک 
ورزشکارانی از کشورهای سوریه، کنگو، سودان 
جنوبی، سودان، ونزوئلا، افغانستان، اریتره، 
کامرون و عراق اند، کشورهایی که بیشترین 

پناهنده را در دنیا دارند. 
 چرا مهاجرت؟ 

اما چه عاملی سبب می شود که یک نخبه 
ایرانی که برای او هزینه های بسیار شده، ترک 
وطن کند، در پاسخ به این سوال، یک جامعه 
شناس میل به رفتن را هنجاری رو به گسترش 
می داند که شاید نگران کننده باشد: »در جوامع 
امروزی میل به جا به جایی زیاد است و انسان ها 

دیگر مانند گذشته، آن تعلقات قلبی را به وطن  
ندارند. مردم در همه جای دنیا به دلایل مختلف 
به کشور جدید نقل مکان می کنند و این مختص 
ایران نیست.« یعقوب موسوی از گفت وگوهای 
روزمره جوانان و دغدغه آنان برای زندگی در 
کشوری دیگر مثال می زند و البته جوانانی که 
عشق به زندگی در وطن برای آنها مانند ایمانی 
قلبی است که هرگز تغییر نمی کند: »مهاجرت 
در ایران به دلایلی به صورت انومیک یا مرضی 
خود را نشان می دهد.« او عدم توفیقات  را در 
برنامه ریزی کلان اجتماعی و سیاسی و اقتصادی 
می داند که میل به خارج شدن از کشور را تشدید 
می کند. او شوک هایی چون  بالا رفتن قیمت ها 
و هزینه های زندگی و کوچک شدن سفره مردم 
را در کنار زخم های عمیقی  که هویت اجتماعی 
ایران در این سال ها دیده است، ازجمله مسائلی 
می داند که ترمیم آنها زمانبر است. پیشنهادهای 
وسوسه کننده ای هم هست که هر روز در همه 
کانال های خبری فضای مجازی خود را نشان 
می دهند؛ نشان دادن زرق و برق آپارتمان های 
لوکس در کشورهای همسایه از طریق شبکه های 
ماهواره ای که تاثیر چشم گیری در فرار سرمایه 
از کشور دارد. مردمی که هر روز سرمایه خود 
را درحال از دست دادن می بینند، کشورهای 
دیگر را مکانی امن برای ساکن شدن می یابند 

و وسوسه رفتن دست از سرشان بر نمی دارد.«

نگرانی از جهش های 
جدید کرونا 

وزیر بهداشت گفت: ویروس جهش 
یافته کاملا با اجدادش متفاوت است 
و جهش های پیاپی خواهد داشــت، 
برآورد ما این است که جهش های این 
ویروس به قدری شدید باشد که هیچ 
شــباهتی به ویروس ووهان نداشته 
باشد. سعید نمکی وزیر بهداشت در 
حاشیه جلسه دیدار رئیس موسسه 
فینلای کوبــا گفت: بــرآورد ما این 
است که جهش های این ویروس به 
قدری شدید باشد که هیچ شباهتی 
به ویروس ووهان نداشــته باشــد، 
موسســات علمی در سطح جهان و 
موسسات علمی ایران و کوبا خود را 
برای ساخت واکســن های جدیدتر 
آماده کننــد و این حرکت به صورت 
عالمانه و مستمر پیگیری شود. وی 
با بیان اینکه توقف واردات واکسن به 
دلیل بدعهدی فروشندگان واکسن 
بود افزود: پس از مــدت ها توقف و 
بدعهدی فروشندگان واکسن، و اینکه 
وزارت بهداشت مســئولیت  واردات 
واکسن را ندارد و وزارت بهداشت کار 

تزریق واکسن را بر عهده دارد.


